
 
Č e r v e n     2009 

Červen, naše zahrada, naše rostliny 
První letní měsíc. Zahrada a balkón jsou oděny do svěžího zeleného jarního kabátu 

protkaného pestrobarevnými květy. Jak na balkónu či terase, tak i na zahradě je stále co 
dělat, ale jistě si najdete i chvíli na to, abyste se posadili a užívali si teplých slunečních 
paprsků, nových vůní a barev. 

Pravidelně odstraňujte plevel. Nebuďte však při pletí příliš důkladní. Mohli byste totiž 
vyplít i některý ze semenáčků z loňského roku, který se probral k životu. Dejte tedy pozor na 
to, co ze země vytahujete. Proti houževnatému býlí můžete eventuálně bojovat i pomocí 
některých chemických prostředků. Tyto prostředky však používejte s mírou! 

Každodenně, nebo alespoň jednou za týden, kontrolujte, zda vaše rostliny neobtěžují 
slimáci. Slimáci totiž neodolají mladým lístečkům. Jsou schopni zlikvidovat nové listy, které 
sotva vyrašily za jednu noc. 

Pokud jste v této sezóně dosud neměli čas na to, abyste se postarali o trávník, pak se 
do jeho údržby pusťte nyní. Vytrhejte ošklivou trávu a tato místa na trávníku znovu osejte. 
Velká místa, kde se objevil mech, ošetřete síranem amonným. Pokud mech prorostl celým 
trávníkem, pak jej prohrabte ostrými hráběmi a vytrhaný mech odstraňte. Vysejte travní 
semeno vhodné na stinná místa. Trávník je nyní třeba pravidelně kosit. 

V červnu je vhodné prořezat stálezelené živé ploty (tis, zimostráz, cesmínu 
a jehličnany jako je např. zerav). Tyto živé ploty můžete prořezávat až do srpna, ale pokud 
tak učiníte dříve, budou mít nové výhony více prostoru a budou se moci lépe vyvíjet. 
Kvetoucí okrasné keře prořezávejte nejlépe až poté, co odkvetou. Pro prořez si vyberte den, 
kdy je oblačno až zataženo. 
 Kontrolujte ovocné dřeviny, jestli nejsou napadeny plísňovými chorobami nebo 
škůdci. Je-li to potřeba, zopakujeme ochranný postřik proti škůdcům a chorobám. 
 Přejeme bohatou úrodu a mnoho radosti z rozkvetlé zahrady. 

-red- 

Medard 
Pocházel z francouzského šlechtického rodu. Narodil se v Salency v Pikardii na severu  
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Francie asi kolem roku 472, některé životopisy uvádí i rok 459. Byl synem bohatého 
šlechtice Nektarda a Protagie. Od dětství projevoval útrpnost a milosrdnou lásku. Jednou dal 
zimou trpícímu starci svůj plášť, a když jindy potkal cizince, okradeného o koně, věnoval mu 
z otcova stáda jiného. Dělalo mu vždy radost, když mohl chudé obdarovávat jídlem. Otec 
jeho štědrost schvaloval a byl rád, že Medard má citlivé srdce vůči bližním.  

Podle legendy zastihla Medarda v chlapeckém věku bouře v přírodě a v té chvíli se 
nad něj snesl obrovský orel, který ho roztaženými perutěmi chránil před deštěm. Příběh se 
stal podnětem ke vzývání Medarda proti deštivému počasí zejména o senách. Konkrétně       
8. června, na jeho svátek, většina z nás s obavami vzhlíží k nebi, zda se neobjeví černošedé 
mračisko, které by avizovalo, že je den svatého Medarda a jak praví nejznámější pranostika 
od tohoto dne (když nebe spustí) „Medardova kápě čtyřicet dní kape“. V tuto 
dobu totiž vrcholí tzv. medardovská cirkulace, což znamená, že k nám 
proniká chladnější a vlhčí oceánský vzduch a teplotní rozdíly mezi pevninou 
a oceánem se vyrovnávají. Nastává delší období, kdy za sebou přichází pět 
tradičních dešťových vln, které naši předkové označovali jako: - deště vítské 
(15 .6.), - deště jánské (24. 6.), - deště prokopské (4. 7.), - deště magdalénské 
(22. 7.) a deště petrské (1. 8.). Mokrého Medarda a přívalů deště se obávali lidé z mnoha 
důvodů: bude se těžko kosit tráva a sušit seno, plodiny postihne hniloba a poničí ji škůdci, 
kvalita bude špatná. Nebezpečné přívalové deště navíc způsobovaly nečekané povodně.  

Lidové pranostiky jsou založeny na zkušenostech našich předků a jejich letitého 
pozorování počasí a i dnes, kdy klimatologové hovoří o střídání klimatických cyklů 
v Evropě, se pranostiky podivuhodně často plní.  
Několik červnových pranostik, známých i neznámých: 
- Na jakou notu Medard zahraje, na tu se bude celý měsíc tancovat.  
- Čím dříve před svatým Janem rostou hřiby, tím dříve bude před Vánocemi sněžit.  
- Jak červen teplem září, takové bude září.  
- Často-li se v červnu hrom ozývá, kalné léto potom bývá.  
- Netřeba v červnu o déšť prositi, přijde, jak začne kositi.                                               -red- 

Vzpomíná Karel Strnad – 2. díl 

O p ě t    d o    J Z D 
 Situace v hospodaření byla čím dál tím svízelnější a tak postupně začali zase 
soukromníci do JZD vstupovat. V roce 1957 na podzim vstoupil Josef Machka, kolem vánoc 
pak Rosický a Záškoda a v únoru 1958 nakonec jako poslední i my. Tehdy jsem zrovna 
vycházel ze školy, do školy tehdy přicházely tzv. rozmisťovací komise, a všechny děti, které 
měly rodiče v JZD, zavolala, a nechtěli nás pustit nikam na další školu, protože bylo potřeba 
pracovat v JZD. Bratra Jindřicha nepustili vůbec nikam, ten je o rok starší, já jsem šel do 
učení na zedníka. Učil jsem se pro JZD, jinak to nešlo, teprve až když družstvo převzal 
v roce 1960 Státní statek, dokončil jsem učení pro OSP. JZD chovalo i plemeníky – 
plemenné býky na čp. 15, plemenného hřebce měli u Ant. Rosického na čp. 22 a plemenného 
kance měl na čp. 1 Küblbek. 
 Na tehdejší usedlosti čp. 3 (dnes je to dům, který se opravuje pod čp. 1) hospodařil 
Antonín Novák a když jsme v roce 1954 z družstva vystupovali, byl on jediný, který se 
přesně podle zákonů s družstvem vyrovnal. Ostatní odešli, a když po roce 1990 o majetek 
žádali v restitucích, dostali všechno bez problémů zpět, jedinému Novákovi byly činěny  
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potíže a dlouho trvalo, než mu majetek vrátili. Po všech těch lidech, kteří z obce a z usedlostí 
odešli, přicházeli pak jiní dosídlenci, kterým byl nabízen dosidlovací příspěvek ve výši deset 
nebo patnáct tisíc korun. To byly tehdy velké peníze, mnoho z nich si za to vybavilo celou 
domácnost, ale dlouho se tu neohřáli a zase zmizeli. Jediná, co zůstala, byla Eva Šmahelová. 
Machka byl svobodný, ten se oženil až tady se sestrou Rosického, Küblbek byl také 
svobodný, i když prý měl u sebe nějakou Slovenku, ale pak zmizel neznámo kam a ani o 
majetek se nehlásil. 
Ř e m e s l n í c i. 
 Do obce přicházeli i někteří řemeslníci, například Prášek, který byl švec a jeho žena 
švadlena, kteří se usadili v domku podél silnice hned za školou. Byl tady také kolář Pokorný, 
který však brzy odešel a do jeho domku se nastěhoval Jan Vácha, který vyhořel. Na jejich 
místo pak přišel Olda Gregar, který nejdřív bydlel pod čp. 11, a když odešel Vrána, tak šel 
na Vránovinu a pak na tu Váchovinu. Tam, co je dneska samoobsluha, na čp. 7, byla 
kovárna, pamatuji si, že tam byl jakýsi Smrigo, před ním tam byl také kovář, ale po roce 
1948 utekl. Jinak je třeba říci, že všichni Váchové, i když hospodařili, byli i velmi dobří 
řemeslníci. Například Petr Vácha na čp. 25 byl tesař, stejně jako na čp. 24 Jan Vácha. Z těch 
co známe je ještě Josef Vácha, v současné době si vybudoval obydlí ve sklaďáku za 
Medovými, to je syn Honzy Váchy, který hospodařil na čp. 24, tam co je nyní hospoda        
U čerta, nebo U Honzy. I Božena Medová byla za svobodna Váchová. Z dalších řemeslníků 
to byl Rudolf Vácha, který byl truhlářem, pracoval v truhlářské dílně, která byla tam, co je 
dnes bytovka čp. 4, pak odešel do Delty do Hůrky, kde se vyráběl nábytek, ale Delta pak 
vyhořela. 
 Na čp. 11, co má dnes Ota Friedl, bydleli Macháčkovi, oni byli prodavači, tehdy to byl 
všeobecný magacín, pak se tam nastěhovali Špačkovi, ona prodávala a Špaček dělal u statků, 
ale byl to vyučený holič. Jeden čas v té prodejně prodávala i moje sestra. Když to pak 
převzal Kovomat, začalo se prodávat průmyslové zboží, tak tam prodávala Jiřina Němcová, 
za svobodna Špačková. 
 Dále tady byl jakýsi Pejcha, to byl kovář, koval koně a taky si pamatuji Žižku. Vedle 
domu, co je dneska Baník, stál taky barák, kde bydlel Papáček, to byl pekař, vedle něho byl 
barák jakéhosi Pártla, tam byl obchod, ještě si pamatuji, jak jsem tam chodil nakupovat. 
V domě pak bydlela Musilová, matka Oty Musila. 
H o s p o d  y    v    o b c i 
 Hospody tady byly dvě. První na čp. 29, kde na základě přídělu byl Josef Tomandl 
s manželkou. Pamatuji si, že měl nějaké problémy s tím, že v hospodě nechával přespat ty, 
co utíkali přes hranice po roce 1948, takže ho potom zavřeli. 
Druhá hospoda byl Fusek, tam co je dnes Adéla a předtím to bylo ředitelství Státního statku. 
Ale úplně nejdříve tam byl nějaký Bumba, to byl řezník, a protože šmelil, tak ho taky 
zavřeli. Pamatuji si ho, jak jezdil s koněm a kočárem po vsi nahoru a dolů, zdržoval se vždy 
více na čp. 34, kde je dnes Jiří Císař. Tam bydlela Markéta Černá a on s ní žil. Pak s koněm  
i kočárem ujel za hranice, což muselo být do roku 1951, dokud ještě hranice nehlídali vojáci 
a byli tam pouze financové. 
 Jinak řeznictví bylo jenom v Hůrce nádraží, byl tam nějaký Fousek, vím, že když jsme 
museli odevzdávat sádlo ze zabijačky, tak se to vozilo k Fouskovi. 
 Z dalších baráků bydlel tam, jak je dnes Rex, nějaký Kudláček, což byl listonoš. Tam, 
co je dnes bytovka čp. 9, bydlel Vodička, byl tady jen chvíli, pak také utekl. Bylo to nad 
naším barákem, úplně k němu přilepené a tak když Vodička utekl, můj otec to koupil. Jenže  
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na opravy a rekonstrukce nebyly peníze, tak se to potom stejně muselo zbourat. 
B o u r á n í    a   v ý s t a v ba 
 Tenkrát sem povolali nějaké trestance a ti to postupně bourali. Začalo se domem čp. 
18, pak čp. 19, pak přišla na řadu Vodičkovina čp. 9, postupně pak čp. 4, kovárna na čp. 7. 
Později se zboural dům č. 25, kde byla ještě nějakou dobu kancelář JZD. Při demolicích zde 
bylo hodně Slováků a Maďarů a velké množství demoličního materiálu nakládali na vagony 
a posílali domů na Slovensko. Ve stavení, kde dnes bydlí Franta Nagy, bydlel zpočátku 
Švamberk, až pak sem přišli bratři Nagyové, Franta a Karel, kteří údajně bydleli ve mlýně 
proti Pláničskému rybníku a předtím prý na Zadní Zvonkové.  Švamberk pak se odstěhoval 
do pivovaru, kde dělal mistra. Tenkrát se ještě vařilo pivo, národním správcem byl Štumpf. 
Jednou z prvních budov byla vystavěna svobodárna čp. 36, pro zaměstnance Tuhových dolů. 
Pamatuji si, že když barák zateplovali skelnou vatou, chodily jsme tam jako děti tu skelnou 
vatu si brát a ve škole jsme pak dělaly vlasy různým maňáskům, které jsme vyráběli. Co se 
pak výstavby bytovek týče, první byla právě bytovka čp. 9, a první rodinný dům začal stavět 
Jan Študlar. 
V z p o m í n k a    n a    š k o l u 
 Jako první se mi vybavuje učitelka Vobrová, její muž byl poštmistr. Řídícím učitelem 
byl Nouza, to byl všestranný člověk a velmi aktivní, např. kolem divadla. On to všechno 
připravoval, nacvičoval, režíroval, divadlo se hrálo na sále a kromě jiných hrál Adolf 
Václavík a jeho dcery, dnes Korčáková Anna a zesnulá Marie Strnadová. 
Z dalších učitelů si pamatuji Žlunkovou a Sýkorovou. Tehdy bývalo všech pět tříd 
pohromadě, některé děti rumunských reemigrantů tady chodily dva roky a už vycházely. 
Jednomu bylo 14 let a chodil do první třídy. Velcí byli i někteří kluci ze Slavkovic, např. 
Pavel Kapeček, který pak hrával na varhany v kostele. Chodily s námi i holky Čurdovy, to 
byli Volyňští Češi, Čurda přišel do republiky se sborem gen. Svobody.  
Na Slavkovice jsme chodili za klukama hrát fotbal, ale měli mizerné hřiště, jedna strana šla 
do kopce. Hřiště v Černé bylo nejdříve na lukách za posledním barákem ve směru na Horní 
Planou, to se pak zrušilo a vybudovalo se jiné za stavením, kde bydlel Václav Vácha. Pak se 
začalo budovat to současné, navážely se tam bouračky z baráků, např. Rosického barák je 
tam navezený celý, ten ho tehdy tak daroval. 
P o š t a  
 Poštmistrem byl Vobr, mám uloženou koncesní listinu na rádio, kterou nám 
potvrzoval. Poštu zde vozil Josef Záškoda. 
C o      j s e m    s t a v ě l   v   o b c i 
 V Černé jsem se jako zedník podílel na výstavbě nové pošty, to bylo v roce 1972, dále 
jsem stavěl bytovky čp. 100 a 101 a rovněž jsem pracoval na budově Obecního úřadu. 
Tenkrát měla budova nahoře různé ornamenty, které se do tehdejší doby nehodily a tak se to 
muselo shodit dolů. 
R  o   k      1  9  6  8 
  V době, kdy k nám vstoupila vojska armád Varšavské smlouvy, jsem pracoval na 
Olšině u rybníka ve vojenské zotavovně. Ráno jsem šel na vlak do Hůrky a starý Križo, který 
tehdy hlídal v Tuhových dolech, mě na hrázi dojel na kole, protože byl také z Olšiny a říká 
mi, že nás napadli Rusové. 
Když jsme pak přišli na Olšinu, někteří lampasáci z toho byli viditelně zmateni, nějací kurýři 
tam stále běhali. Já měl na starosti šest vojáků základní služby, kteří tam byli nasazeni na 
práci a ti nevěděli vůbec o ničem. 
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Jednou jsme také napsali ceduli „Táhni domů Ivane“, přišla jedna stará paní a povídá 
„chlapci, vy nevíte, co děláte“. 
 Když jsem pak přijel domů z práce, viděl jsem obrněné transportéry, tanky tady 
nebyly, vojáci byli jiné národnosti neslovanské, někdo říká, že to byli Maďaři. Jeli prý do 
Dolní Vltavice, tam dlouho hledali most, který měly ještě ve starých mapách, pak se otočili 
a odjeli. Nějakou chvíli stáli také dole u lesíka v zatáčce směrem na Mokrou, při odbočce na 
Hubenov. 
 Nepamatuji si žádné výrazné protesty, na statku snad byli nějací lidé, kteří se chtěli 
zabarikádovat a hlídat a hájit. 
Také jsem jezdil z Olšiny pracovat na Jenišov, tam v té době, protože byly žně, hučely 
kombajny, někteří důstojníci již měli strach, že se sem řítí tanky“. 
V y p r á v ě n í Karla Strnada skončilo. Ukázal mi ještě mnoho materiálu, který si schovává 
po rodičích jako cennosti. Vždyť například rodné listy rodičů nesou ještě označení 
Království české. 
 Sám Karel Strnad má svůj rodný list psaný německy, protože farář, který ho tehdy 
vystavoval, byl Němec a tak to napsal svým jazykem. Kromě toho Karel schovává ještě 
např. Domovský list, zmiňovanou Rozhlasovou koncesi, důchodové příděly rodičů, listinu 
povinných dodávek, přídělovou listinu a mnoho dalších. 

František Záhora 

Obrázek měsíce – Jarní příroda od Stáni 
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Zprávy ze školy 
7. května jsme připravili vystoupení pro maminky k jejich svátku. 

Kromě nás vystoupili také žáci MŠ, aerobic a Hudební škola. 
20. května naši školu navštívila mluvčí policie ČR z Č. Krumlova. 

Poučila nás, jak se máme správně pohybovat na silnici pěšky i na kole a jak 
máme mít vybavené kolo. 

Také jsme se zúčastnili projektového dne „Afrika nevšedníma očima nejen v českých 
školách.“ 

1. června jsme vyrazili do areálu VLRZ Olšina na akci „Den otevřených dveří.“ Pro 
žáky byla připravena různá stanoviště – ukázky dravých ptáků, vojáků a lesáků atd. 

Žáci 4. tř. 

Slavnosti obce Černé v Pošumaví a zahájení letní turistické sezóny a 
Kulturního léta 

Dne 27. června 2009 v centru obce 
Na programu: 
 12,30 hod. Slavnostní koncert pěveckých sborů 
  SÄNGERBUND – HASSLACH - mužský pěvecký sbor 
  VIRTUOSI DI MIKULOV – smíšený pěvecký sbor 
  v kostele Neposkvrněného početí Panny Marie v Černé v Pošumaví 
 14,00 hod. Zahájení Slavností obce (starosta obce p. Voldřich) 
  Zajímavosti ze života obce (kronikář p. ing. Záhora) 
  Zajímavosti o počasí (meteorolog p. Rolčík) 
  V kulturním programu vystoupí žáci MŠ, ZŠ  

a ZUŠ (hudební škola) z Černé v Pošumaví 
 14,45 – 18,45 hod. K tanci a poslech hraje Malá kapela P. Havlíka               

   z Č. Budějovic 
 19,00 – 22,30 hod. Hraje country kapela FRMOLL z Č. Budějovic 
 22,45 – 24,00 hod. Hraje SKA kapela PUB ANIMALS z Č. Krumlova 

   a Černé 
Hlavní program bude probíhat ve velkokapacitním stanu, zajištěno je veškeré občerstvení     
a prodejní stánky (např. hračky, keramika, kožená galanterie, sladkosti pro děti, atd.) 

Hry barevných 2009 
Ve dnech 29. – 31. května se již tradičně sešli barevné obce na osmých „Hrách 

barevných“ tentokrát v moravské obci Žlutava. Po příjezdu byli všichni účastníci přivítáni 
chlebem, solí a moravskou slivovičkou. Když se sjeli všechny obce byly „Hry“ slavnostně 
zahájeny starostou obce Žlutava, který popřál všem mnoho krásných zážitků a sportovních 
úspěchů při barevném zápolení. Již první večer byl velmi zajímavý, když začal vyprávěním 
místního vinaře o výrobě vína a zajímavostech z domácího i světového vinařství. Jeho 
vyprávění bylo prokládané cimbálovou muzikou. Každá obec měla připravena svá kulturní 
vystoupení, kterými pokračoval celý večer. V sobotu došlo na malé sportovní zápolení 
a tradiční soutěže barevných. Bohužel počasí nepřálo a tak celý dopolední program musel  
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být v místní sokolovně. Odpoledne se počasí umoudřilo a tak všem předvedla obec Žlutava 
hru Brännball, která je jednodušší verzí bassebalu a mohou ji hrát jak malí, tak velcí. 
Žlutavští byli již třikrát mistry republiky. Všichni si s chutí zahráli, i když tak dobří jako 
domácí samozřejmě nebyli. Celodenní sportovní klání bylo zakončeno večerním 
vyhodnocením. Bohužel loňské první místo se našim borcům nepodařilo obhájit a letos byl 
první Černotín. Všichni se ale shodli na tom, že nezáleží na umístění, ale na tom, že se 
všichni dobře bavili, trochu si zasportovali a osvěžili svá těla i duše stranou od každodenních 
starostí. V neděli po snídani byly „Hry barevných“ slavnostně zakončeny žlutavským 
starostou a všichni se spokojeně rozjeli ke svým domovům s myšlenkami na příští ročník, 
který bude ve Zlaté Koruně.                   -red- 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Výprava skautů na Svatobor 
V sobotu dne 23. 5. 2009 se naše skautská družina 

vypravila na rozhlednu Svatobor u Sušice. V ranních hodinách 
jsme se vydali vlakem do Hrádku u Sušice, kde jsme po pěší túře 
došli až na vrchol. Zde se nacházela rozhledna Svatobor, která 
leží ve výšce 845 m. n. m. a je vysoká 32 metrů. Po 182 
vyčerpávajících schodech jsme se vyšplhali až na ochoz 
rozhledny. Byl tu krásný výhled na krajinu, okolní Šumavské 
vrcholy, města a vesnice. Zpátky ze Svatoboru jsme se vydali 
jinou cestou, než kdy jsme šli na vrchol. Sešli jsme do města 
Sušice. Město jsme si prohlédli a už jsme se chystali na zpáteční 
cestu k domovu. Výprava se vydařila už jen proto, že bylo 
nádherné počasí. Pro všechny účastníky byl výlet unavující. Ve 
večerních hodinách jsme dorazili zpět do Černé. 

Bobík 
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Společenská rubrika 
 

V  červnu svá výročí oslaví paní Irma Soustružníková, Marta Juročková, 
Pavla Turková, Anežka Šuranová, Anna Študlarová a pan František Dušek. 

Všem jubilantům přejeme vše nejlepší, hodně štěstí, zdraví a pohody 
v osobním životě. 

 
V květnu nás navždy opustil pan Vilém Augsten. 

Za SPOZ Věra Daňová 

Vítání nových občánků 
Dne 23. května 2009 proběhlo vítání nových občánků Černé 

v Pošumaví. Děti dostaly obálku s 5 000Kč a malou pozornost. Maminky 
obdržely květiny. Slavnostně byly přivítány tyto děti: Magdaléna Provodová, 
Karel Matějka, Petr Soustružník, Daniela Záškodová a Karolína Pajpachová. 

Zhodnocení lesního hospodaření v letech 2004-2008 
Obec Černá v Pošumaví získala v roce 2001 zpět do svého vlastnictví lesy o rozloze 

cca 390 ha. Hospodařit podle převzatého hospodářského plánu začala v roce 2002, nový 
hospodářský plán je zpracován na období 2006 – 2015. 

Hospodaření probíhá podle základních ukazatelů plánu: 
1) celková maximální výše těžeb za období 2006-2015 – 50147 m3, tj. průměrně 
    5014,7 m3/rok; 
2) minimální plošný rozsah výchovných zásahů v porostech do 40 let – 105,09 ha 
3) pro konkrétní skupiny jsou individuálně stanoveny minimální podíly melioračních  
    a zpevňujících dřevin. 

S platností nového lesního hospodářského plánu (dále jen LHP) a se změnou 
odborného lesního  hospodáře bylo v roce 2006 přistoupeno k mýtním těžbám přestárlých 
a proředěných porostů bez přirozeného zmlazení, které byly z větší části v oddenkových 
partiích poškozeny hnilobou a tudíž značně znehodnoceny. Díky vhodnému druhování          
a příznivému vývoji cen v letech 2004-2006 bylo dosaženo v roce 2006 nejlepšího 
průměrného zpeněžení za sledované období. 

V pěstební činnosti byla věnována pozornost především ochraně kultur, tzn. ožínání, 
nátěry proti okusu, zalesnění starých holin, rozmístění kůrovcových lapačů. Byly provedeny 
výchovné zásahy v porostech do 40 let na ploše cca 4 ha. 

V roce 2007 byl celý lesní hospodářský celek zasažen rozsáhlou větrnou kalamitou 
způsobenou orkánem Kyrill. Výsledkem bylo 50% znehodnocené dřevní hmoty. Nadbytek 
dřeva spojený s jeho znehodnocením vedl k prudkému poklesu cen a propadu poptávky na 
trhu. Situaci na trhu se musela přizpůsobit nabídka sortimentu. Vytěžená hmota byla 
převážně zpracována v délkách 4 a 5 m. Kalamita byla beze zbytku zpracována a dřevo 
prodáno.  

V pěstební činnosti i přes kalamitu byly zalesněny holiny z roku 2006, proběhl úklid 
po těžbě, výřezy nežádoucích dřevin, nátěry proti okusu, ožínání a vyvěšování lapačů. 
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Musely se opravit téměř všechny oplocenky, v oplůtkách se prováděla indiviuální ochrana.  
V porostech do 40 let byly na ploše 5,5 ha provedeny výchovné zásahy. 

V roce 2008 se i v lesním hospodářství začaly projevovat dopady hospodářské krize, 
které ještě zhoršila počátkem roku další větrná kalamita způsobená vichřicí Emmou. 
Pokračoval propad cen a prohloubily se problémy s odbytem dřeva. Hlavní činností bylo 
opět zpracování kalamity a poté dřevní hmoty napadené kůrovcem. Vedle likvidace kalamity 
byly prováděny úmyslné těžby formou uvolnění přirozeného zmlazení a v probírkových 
porostech s tím, že se vyráběly sortimenty v délkách 4 a 5 m, a to i v probírkách. Byly 
vyráběny i slabé výřezy tzv. agregátní až do čepu 10 cm a omezeny dodávky surových 
kmenů. Toto se projevilo zvýšením celkových nákladů na 1 m3 vytěženého dřeva, byla však 
mírně navýšena průměrná cena na 1m3 dřeva. Ve zvýšení nákladů roku 2008 se projevily  
i rozsáhlejší výchovné zásahy v porostech do 40 let (cca 11 ha), příprava holin po větrných 
kalamitách pro zalesnění v roce následujícím (úklid a pálení klestu, chemické ošetření proti 
buřeni). 

Zásadním úkolem pěstební činnosti v roce 2008 bylo zalesnění kalamitních holin 
sazenicemi vhodné provenience. I v této oblasti se projevily následky kalamit z minulých let. 
Poptávka po sazenicích přesahovala nabídku na trhu. I přes to se postupně podařilo sazenice 
zajistit. Vedle dosadby pokračovaly každoroční pěstební práce – ožínání, nátěry proti okusu 
a opět oprava oplocenek a umístění lapačů. Pozornost byla věnována zanedbanějším 
kulturám a přirozenému zmlazení, na které se v hektickém roce 2007 nedostalo. Byl 
proveden výřez nežádoucích dřevin křovinořezem a uvolněny hospodářské dřeviny. 
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Přehled nákladů a výnosů lesního hospodaření za posledních pět let je obsažen 
v následující tabulce a grafu: 
 2004 2005 2006 2007 2008
těžba dřeva celkem v m3 972 1368 2038 7177 2595
z toho % nahodilých 
těžeb 48 23 14 96 52 

celkové náklady v Kč na 
1m3 těžby 687 662 649 636 787 

průměrná cena za 1m3 
dřeva 1159 1038 1242 1047 1057

celkový zisk v tis. Kč 460 528 1210 2953 673 
2004 2005 2006 2007 2008 

 
Graf č. 1 – vývoj dosažených průměrných cen dřeva v období 2004-2008 
 

V roce 2009 jsou hlavním úkolem dosadby holin po kalamitách a vzhledem k počasí 
velmi důsledná kontrola kůrovcových náletů a následná likvidace napadených stromů. Teplé 
jarní období se projevilo dřívějším výskytem kůrovce cca o čtrnáct dní. Je velmi důvodná 
obava z případné kůrovcové kalamity. 

Ing. Libor Ošťádal – OLH 

Nekrvavý boj 
Boj o ochranu přírody a záchranu života je nekrvavý, ale těžký. Je to jeden 

z nejtěžších bojů, které lidstvo kdy svádělo. Mnozí z nás přírodu záměrně nebo neuvědoměle  
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ničí, někteří občané jsou jenom lhostejní a to je také nebezpečné. Ostatní považují ochranu 
přírody za součást etiky moderní doby. 

Při návštěvě Šumavy, Lipna, bude před vámi ležet scenerie Svatotomášského pohoří, 
Smrčiny, Plechého, snoubené hladinou Šumavského moře, Lipnem. Nad tím vším se 
zamyslete a se zatajeným dechem poznáte vyznání lásky, něhy. Hledejte zde naději 
i optimismus, neboť tato zelená Šumavská krása by měla zůstat věčnou. 

Zdeněk Zlámal 

Trocha poezie nikoho nezabije… 
Dovolte, abych vám, milí čtenáři, nabídl tři básně Jiřího Žáčka k pousmání i zamyšlení. 

Někdo 
Někdo žije kopretinou, někdo je zas na růže, 

někdo je hňup vlastní vinou, někdo za to nemůže, 
někdo kypí, zvedá činky, někdo šidí žaloudek, 

někdo má rád prasečinky, někdo je spíš na soudek, 
někdo bere tučné renty, někdo chodí bez gatí, 

někdo platí alimenty, někdo je zas neplatí, 
někdo bije svoji paní, někdo je zas od ní bit, 

někdo mlčí, někdo žvaní, kdekdo zpívá tenhle hit: 
Někdo žije kopretinou, někdo je zas na růže, 

někdo je hňup vlastní vinou, někdo za to nemůže… 
 

Bajka volební – Volně dle Ezopa 
Stojí, stojí voli, na volebním poli, hádají se, koho zvolit na vedoucí roli. 

Slyšelo je tele, prohlásilo směle: „Zvolíme si velevola, ať nám kráčí v čele!“ 
Dle té moudré rady, všichni dohromady, zvolili si velevola a teď hubnou hlady. 
Každý vůl i kráva přesto bučí: „Sláva! Přišla éra prosperity, pokroku a práva!“ 

V téhle bajce není, žádné naučení, neboť tam, kde volí voli, svět se sotva změní. 
 

Nabádavá píseň pro dítka 
Nebijte svou matku, velectěná dítka, když vám při vaření šlápne na medvídka. 

Ani nestřílejte, když jste zrovna v ráži, svého otce kvůli nízké apanáži. 
Apanáž se zvýší, medvídek se spraví, můžete být rádi, že jsou oba zdraví. 

Maminka je hodná, tatínek je čtverák, sežene vám prachy na váš koks a herák. 
Když jim dáte šanci, pak se rádi činí, prokážou vám ještě mnohá dobrodiní. 
Velectěná dítka, přemýšlejte trochu: kdo vás bude živit, až vyjdete z lochu? 

František Záhora 

Vzpomínka na Filipojakubskou noc 2009 
Dovolte mi v naší pětileté historii společného stavění májky a slavení 
čarodějnic poděkovat všem, kdo se na akci aktivně podílejí a celé dění 
okolo zajišťují, ať už jsou to hasiči, sportovci nebo SPOZ. Děkuji též 
všem malým účastníkům a jejich rodičům, za pořízení kostýmů 
a doprovod. Do příštího roku se loučíme s pozdravem LETU ZDAR.  

Jana Voldřichová 
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Divadlo 
Poslední představení v rámci předplatného jaro 2009 se koná v pondělí            
8. června 2009 S názvem TANEC PRAHA. 
Tančí: Nataša Novotná, Rei Watanabe, Václav Kuneš a Tomáš Rychetský. 
 
 
 

Kulturní kalendář obce na měsíc červen 2009 
8. 6. 2009: Tanec Praha v Městském divadle v Českém Krumlově 
27. 6. 2009: Slavnosti Obce Černá v Pošumaví 
 

Oznámení redakce 
Uzávěrka Zpravodaje obce Černá v Pošumaví na měsíc červenec 

a srpen 2009 bude 24. června 2009. Příspěvky můžete zasílat elektronickou 
poštou na adresu cudelka@seznam.cz nebo je předat v písemné podobě na 

obecním úřadě. 
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